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                            KAD MOKYTIS BŪTŲ LENGVIAU...
ŽODŽIO SANDARA
· Šaknis ( ( ) – pagrindinė giminiškų žodžių dalis. Ją randame lygindami giminiškus žodžius (saulė, pasaulis, saulutė, saulėtas). Garsai n ir m, įsiterpę į šaknį, vadinami intarpais (pvz.: Dumba- dubo, brenda- brido, skęsta- skendo). Šaknis gali kisti, dažniausiai kinta šaknies balsis (pvz.: vedė- vadas, gano- gena, mynė- mina, pūtė- pučia). Kinta ir priebalsis, pvz.: metė- mečiau, vedė- vedžiau, medis- medžiai.
· Priesaga ( ( ) – žodžio dalis, esanti tarp šaknies ir galūnės ( Namas + priesaga –el ir gaunamas darinys namelis). Priesaga  –ėjas taikytina tik žmonėms, atliekantiems veiksmą (pvz.: kirpėjas, teisėjas, kepėjas, krovėjas...). Priesaga  -iklis taikytina medžiagoms, priemonėms ar įrankiams įvardyti (pvz.: baliklis, tirpiklis, valiklis, jungiklis...). 
· Priešdėlis ( ( ) – žodžio dalis, esanti prieš šaknį ir keičianti jos reikšmę (Lankas, apylanka, įlanka - kinta žodžio reikšmė). Priešdėlius są- ir į- visada rašome su nosinėmis ( pvz.: sąlyga, sąmonė, sąsiuvinis, sąžinė, sąryšis, sąskrydis, sąjūdis; įdomus, įprotis, įgūdžiai, įvardis, įspūdžiai, įvairus...). 

(ĮSIDĖMĖK šių žodžių rašybą: idėja, idealas, samanos, ypatybė, ypatingas, ypač – priešdėlio neturi, balsis y priklauso šakniai. Priešdėlis san- rašomas žodžiuose prieš priebalsius d, t, k, g pvz.: sandėlis, santrauka, sankryža, sangrąža. Priešdėlis sam- rašomas prieš priešdėlius p, b pvz.: sambrūzdis, sambūris, samprotauti.
· Galūnė ( ( )  – kintanti žodžio dalis, rodantį ryšį su kitais žodžiais. Galūnėmis baigiasi linksniuojamieji ir asmenuojamieji žodžiai (pvz.: linksniuojamieji: sūnus- sūnaus- sūnui- sūnų, sūnumi, sūnuje; medis- medžio-medžiui- medį, medžiu, medyje; asmenuojamieji: bėgu- bėgi- bėga; skinu- skini- skina;). Galūnės neturi būsimojo laiko žodžiai, pvz.: augs, lips, laikys, dirbs, nes s priklauso kamienui. Neturi galūnės ir šios žodžių formos: laikyti, dirbk, važiuok, prausiasi, bėgs.
· Kamienas (    ) – žodžio dalis be galūnės ( Padarė - ,,padar“ – kamienas).
( Bendrašakniai žodžiai, kurie turi tą pačią šaknį ir kurių reikšmė panaši, visada yra giminiški, pvz.: šypsnys, šypsena, šypsojosi, pašaipus, šyptelėjo...).

(Sudurtiniai žodžiai (dūriniai) gali būti daiktavardžiai (pvz.: darbadienis, garlaivis, snieglentė), būdvardžiai (pvz.: mėlynžiedis, tuščiaviduris, juodasnapis), įvardžiai (pvz.: kažkas, kažkoks, kažkuris) ir skaitvardžiai (pvz.: penkiasdešimt, trečdalis, septyniasdešimtas...).
NOSINIŲ RAIDŽIŲ RAŠYMAS ŽODŽIŲ ŠAKNYJE

1. Nosinės balsės rašomos žodžių šaknyje prieš s tada, kai ą, ę, į, ų giminiškų žodžių šaknyje kaitaliojasi su an, en, in, un.
Pvz.: kąsnis – kando, skęsti – skendo, lįsti – lindo, skųsti – skundė.

2. Nosinės balsės ą, ę ,į rašomos žodžių šaknyje prieš s, š, ž tada, kai giminiškų žodžių šaknyje jos kaitaliojasi tarpusavyje.
           Pvz.: drįsti – drąsa; grįžti – grąža – atsigręžė; tęsti – tįsti – tąsyti; mąsto – mįslė; rąžytis – įsiręžė; tręšti – trąšos; tįsoti, tįso, tįsojo (būti nusitęsusiam) – tęsti.
( ĮSIDĖMĖTI:
Šias 7 bendratis: drįsti, grįžti, mąstyti, rąžytis, ręsti, tęsti, tręšti. 2. Šių žodžių rašybą: pasiryžta, pasiryžimas, ryžtingas, ryžtas; mastas, mastelis, tesėti, tesi, tesėjo; įgristi, įgrysta, įgriso; gražinti, išgražinti (puošti); tysoti (gulėti išsitiesusiam), tyso, tysojo.
3. Nosinės ą, ę žodžių šaknyje rašomos tada, kai jos ir kirčiuotame, ir nekirčiuotame skiemenyje tariamos ilgai.
Pvz.: ąsos – ąsa; ąžuolas – ąžuolai, lęšis – lęšius; vąšas – vąšai; žąsis – žąsų, žąslai; tęvas (laibas) – tęvi.
( ĮSIDĖMĖTI 7  įsimintinos rašybos žodžius: ąsa, ąžuolas, lęšis, vąšas, žąsis, žąslai, tęvas.
4.  Nosinės ą, ę kai kurių esamojo laiko veiksmažodžių šaknyje rašomos tada, kai jos nekirčiuotame skiemenyje tariamos ilgai.
Pvz.: 1. Bąla – bąlu, sąla – sąlu, šąla – šąlu;
         2. Gęsta – gęstu, glęžta – glęžtu, tręšta – tręštu.
 ( ĮSIDĖMĖTI:
a) bąla, mąžta, sąla, šąla, šąšta;
b) gęsta, glęžta, gvęra, tęžta, tręšta.
5. Nosinės balsės ą, ę veiksmažodžių šaknyje nerašomos, jeigu šaknies balsės a ir e kaitaliojasi su ė.
Pvz.: 1. Grėsti, gresia, grėsė;
         2. Grasinti, grasyti, graso, grasė, grasus, grėsmė;
         3. Drėksti, dreskia, draskyti, drasko, draskė, drėskė;
         4. Dvėsti, dvesia ,dvėsė;
         5. Gelti, gelia, gėlė. 
 
KALBOS DALYS

DAIKTAVARDIS – yra kalbos dalis, kuri pasako daikto vardą ir atsako į klausimą kas tai? Skiriami tikriniai ir bendriniai daiktavardžiai. 
Tikriniai daiktavardžiai reiškia konkrečių asmenų ar daiktų vardus. Pvz.: asmenų vardai, pavardės, slapyvardžiai – Kęstutis, Linas, Petraitis, Žemaitė, Maironis. Vietovardžiai – Lazdijai, Vilnius, Palanga... Gyvūnų vardai – Margė, Brisius, Pilkis... Dievybės – Dievas, Žemyna, Dzeusas... Šventės – Joninės, Kalėdos, Žolinė, Velykos... Astronominiai objektai – Marsas, Grįžulo Ratai, Mėnulis, Saulė... Leidinių, organizacijų pavadinimai - ,,Lietuvos rytas“, ,,Ūkio bankas“, ,,Žalgiris“. 
Bendriniai daiktavardžiai reiškia bendrus (priklausančius tai pačia rūšiai) daiktų ar asmenų vardus. Pvz.: akmuo, arklys, bitė, degtukas, namas, žolė, pušis, sesuo ir kt.

Daiktavardis turi moteriškąją ( žolė, akis, marti, duktė...) ir vyriškąją ( laukas, kelias, medis, dėdė...) giminę. 

Daiktavardis turi du skaičius – vienaskaitą ir daugiskaitą. Yra daiktavardžių, kurių vartojama tik vienaskaita, pvz.: pienas, auksas, gripas, dangus, Nemunas, senatvė, varškė...  Tai vienaskaitiniai daiktavardžiai. Kai kurių daiktavardžių vartojama tik daugiskaita, pvz.: rogės, žirklės, kelnės, miltai, atostogos, vestuvės, akiniai... Tai daugiskaitiniai daiktavardžiai.

                                                       Daiktavardžių linksniavimas
Vienaskaita                                                                             
Vardininkas – Kas? kelias, vyšnia                                        

Kilmininkas – Ko? kelio, vyšnios

Naudininkas – Kam? keliui, vyšniai
Galininkas – Ką? kelią, vyšnią

Įnagininkas – Kuo? keliu, vyšnia

Vietininkas – Kur kame? kelyje, vyšnioje

Šauksmininkas – O! kely, vyšnia
Daugiskaita

V. kas? keliai, vyšnios

K. ko? kelių, vyšnių

N. kam? keliams, vyšnioms

G. ką? kelius, vyšnias

Įn. kuo? keliais, vyšniomis

Vt. kur kame? keliuose, vyšniose

Š. O! keliai, vyšnios
BŪDVARDIS – yra kalbos dalis, kuri žymi daikto ypatybę ir atsako į klausimus koks? kokia? kuris? kuri? Būdvardžiai kaitomi giminėmis, skaičiais, linksniais. 
Būdvardžiai turi vyriškąją ( šviesus, žalias, paskutinis), moteriškąją ( šviesi, žalia, paskutinė) ir bevardę ( nauja, ryšku, šviesu...) gimines.
Būdvardžių linksniavimas

Vienaskaita

V. kas? medinis namas, drąsus sūnus

K. ko? medinio namo, drąsaus sūnaus

N. kam? mediniam manui, drąsiam sūnui

G. ką? medinį namą, drąsų sūnų

Įn. kuo? mediniu namu, drąsiu sūnumi

Vt. kur kame? mediniame name, drąsiame sūnuje

Š. O! medinis name, drąsus sūnau

Daugiskaita

V. kas? mediniai namai, drąsūs sūnūs

K. ko? medinių namų, drąsių sūnų

N. kam? mediniams namams, drąsiems sūnums

G. ką? medinius namus, drąsius sūnus

Įn. kuo? mediniais namais, drąsiais sūnumis

Vt. kur kame? mediniuose namuose, drąsiuose sūnuose

Š. O! mediniai suolai, drąsūs sūnūs

                                                           Būdvardžių laipsniai
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Nelyginamasis – baltas, tuščias, drąsi
Aukštesnysis – baltesnis, tuštesnis, drąsesnė
Aukščiausiasis – balčiausias, tuščiausias, drąsiausia

VEIKSMAŽODIS – yra kalbos dalis, kuri atsako į klausimus ką veikia? kas vyksta, atsitinka?

                                                        Veiksmažodžių laikai

Esamasis laikas ( ką veikia?) – pvz.: dainuoja, žiūri, skaito, lekia...

Būtasis kartinis laikas ( ką veikė?) – dainavo, žiūrėjo, skaitė, lėkė...
Būtasis dažninis laikas ( ką veikdavo?) – dainuodavo, žiūrėdavo, skaitydavo, lėkdavo... 
Būsimasis laikas ( ką veiks?) – dainuos, žiūrės, skaitys, lėks...

                                                    Veiksmažodžių asmenavimas
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